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"BISERICA NOASTR~ ESTE DESCHIS~ TUTUROR ACELORA
CARE DORESC S~-I TREAC~ PRAGUL!"

De vorb` cu preotul Gheorghe Borca, parohul Bisericii Ortodoxe Române Libere din Suedia

Preotul Gheorghe Borca.
Foto: © Gheorghe Borca.

Silvia Constantinescu: De[i înc` de la înfiin]are
Biserica Ortodox` Român` Liber` din Suedia a fost
prezentat` în paginile CURIERULUI ROMÂNESC
[i despre aceasta am scris [i în volumul ”Exil –
oameni [i idei”, pe care l-am publicat în 1995,
doresc s` rediscut cu dvs. despre circumstan]ele în
care s-a creat Biserica Ortodox` Român` Liber` din
Suedia [i cum s-a dezvoltat de la înfiin]are pân`
acum. De aceea, în numai câteva cuvinte, v` rog s`
face]i o trecere în revist` a celor mai importante
momente din Istoria Bisericii Ortodoxe Libere din
Suedia.

Gheorghe Borca: Stimat` d-n` Silvia Constantinescu,
]in s` v`  mul]umesc pentru interviul acordat de dvs.
[i sper s` apar` în revista ”CURIERUL
ROMANESC”, pe care îl redacta]i pentru Exilul
românilor din Regatul Suediei [i în afar` de grani]ele
lui. Vreau s` remarc faptul, sau mai bine zis, s` fac
o completare cu referire la biserica înfiin]at`,
deoarece ea a fost prima biseric` liberã, nu numai în
Suedia, ci [i în întreaga Scandinavie, numindu-se
liber` pentru a se în]elege c` nu se afl` subordonat`
Patriarhiei din Bucure[ti. Vede]i Dumneavoastr`,
nimeni nu s-ar fi gândit vreodat`, adic`, atât
autorit`]ile române cât [i cele biserice[ti, c` va
îndr`zni cineva s` fac` acest lucru [i s` strice buna
rânduial`, cum o considerau ei, a Parohiilor
Patriarhiei de la Bucure[ti înfiin]ate începând cu
anul 1971, pentru Exilul românilor refugia]i în
Suedia. De[i acuzat, sub toate aspectele, pentru
înfiin]area acestei biserici în anul 1986, nu am f`cut
altceva decât s` deschid ochii celor ce tr`iau [i aici,
”în întuneric [i-n umbra mor]ii”, fiind orbi]i [i
neputând în]elege scopul autorit`]ilor române prin
filiera Patriarhiei din Bucure[ti [i a reprezentan]ilor
trimi[i s` p`storeasc` [i s` poarte de grija românilor
refugia]i. Consecin]ele care s-au r`sfrânt asupra
mea [i a familiei, aici [i în România, le cunoa[teti
mai bine [i le-a]i publicat în revista dvs. R`mâne trist
faptul c`, atunci când preo]ii din Exil, nu cei ai
Patriarhiei din Bucure[ti, ci ai Episcopiilor Libere,
din Germania, Fran]a [i America, f`ceau
demonstra]ii în fa]a Ambasadelor pentru c`derea
regimului comunist, pomenind la Altarele bisericii pe
Majestatea Sa Regele Mihai I al României  cum [i pe
fra]i ai no[tri pleca]i la Domnul, ce [i-au dat via]a
pentru Neam [i }arã, erau acuza]i [i considera]i
tr`d`tori de }ar`, iar acum dup` Revolu]ia din 1989,
nici o autoritate româneasc` sau bisericeasc` nu
aduce vre-o acuzare preo]ilor din }ar`, c`
pomenesc [i pe Codreanu, [i pe Antonescu, etc.
Totul  este o masc` în fa]a  mul]imii, pentru c` cei ce

au domnit înainte, s`  domneasc` pe mai departe.
M` opresc aici, nu pentru c` îmi este team` s`
m`rturisesc un adev`r, c`ci adev`ratul om sau preot
cu fric` de Dumnezeu trebuie s`-L urmeze pe Iisus
Hristos [i s` spun` adev`rul. Sti]i dvs. de ce aceast`
biseric` mai existã? Pentru c` avem credin]` în
Dumnezeu [i nu fric` de Cezar, c`ci toate
st`pânirile cu st`pânii lor, de Dumnezeu au fost
rânduite [i au sfâr[it tot când a voit Dumnezeu, cãci
El este St`pânul nostru.
Am cules din analele bisericii, din actele primite de
la autorit`]ile în drep [i cele biserice[ti, în urma
demersurilor f`cute pentru a înt`ri pozi]iile bisericii
noastre în aceast` }ar`, din procesele-verbale
întocmite cu d-nii consilieri [i am reu[it s` aducem la
lumin` Istoricul bisericii, pe care tot rom`nul de
bun` credin]` îl poate citi pe internet la adresa:
www.orthodoxchurch-amd.com      iar pentru mesaje
info@orthodoxchurch-amd.com     .

S.C.: Aproape 14 ani de la c`derea regimului lui
Ceau[escu. Cum s-au dezvoltat rela]iile cu Patriarhia
de la Bucure[ti? Care este rela]ia cu biserica din
Suedia care are reprezentant de la Patriarhia de la
Bucure[ti?

G.B.: O s` încerc s` r`spund cât mai scurt [i concis
la întrebarea Dvs. referitoare la acest aspect. Cu
toate c` familia mea [i eu locuim în Suedia din anul
1985, p`str`m leg`turi cu rude [i prieteni din
România care ne informeaz` despre via]a lor
cotidian`. De asemenea, prin intermediul mass-
mediei încerc`m s` ne ]inem la curent cu
transform`rile ce s-au petrecut [i se petrec din 1989
[i pân` acum. În ceea ce priveste întrebarea dvs.
citez: ” cum s-au dezvoltat rela]ile cu Patriarhia de
la Bucure[ti?” – r`spunsul meu este urm`torul: D-na
Constantinescu, consider c` Biserica noastr`
aflându-se sub jurisdic]ia Patriarhiei Ecumenice  din
Constantinopol, exclude rela]iile cu Patriarhia de la
Bucure[ti, de[i  exist` rela]ii ecumenice între cele
dou` Patriarhii, bine [tiindu-se c` inten]ia Patriarhiei
din Constantinopol, prin vizitele efectuate de
Patriarhul Ecumenic Bartolomeu I au ca scop
readucerea nu numai a Patriarhiei de la Bucure[ti, ci
[i a celorlalte Patriarhii Ortodoxe din Europa, care
au fost supuse ascult`rii dictaturii comuniste, sub
Jurisdic]ia Patriarhiei din Constntinopol.
Dac` v` referi]i la rela]ii colegiale, v` pot spune c`
acestea exist`. Pân` nu demult am avut în mijlocul
comunit`]ii noastre pe preotul B`lan Florin, a c`rui
mam`, frate [i sor` sunt enoria[i ai bisericii noastre.
Cucernicia Sa, frate-ntru credin]`, a oficiat slujbele
religioase împreun` cu mine aproape în fiecare
duminic` timp de mai multe luni. Preotul B`lan
Florin, trimisul Patriarhiei a încercat în aceast`
perioad` s` func]ioneze ca o punte de legãtur`
încercând temeinic s` conving` enoria[ii Bisericii
”Adormirea Maicii Domnului” din Stockholm
(Bredäng) [i apoi pe mine personal ca s` accept`m
oferta din partea Patriarhiei Române, s` ader`m la
ea, renun]ând prin aceasta la jurisdic]ia actual` care
este cum am mai precizat sub Patriarhia Ecumenic`
din Constantinopol.
D-na Constantinescu, o Biseric` nu poate exista f`r`
enoria[ii s`i, deci eu în calitatea mea de preot
trebuie s` ]in cont în primul rând de dorin]ele
enoria[ilor. Din anul 1986 ne-am desprins de
Patriarhia de la Bucure[ti [i vom r`mâne în
continuare sub jurisdic]ia Patriarhiei Ecumenice din
Constantinopol confor dorin]ei enoria[ilor bisericii
noastre. Doresc s` men]ionez c` por]ile bisericii
noastre sunt deschise tuturor acelora care doresc s`-
i treac` pragul, iar faptul c` am avut în mijlocul
noastru un preot al Patriarhiei Române, timp de mai
multe luni, acest fapt spune multe, adic` rela]ii nu se
pot face niciodat` prin trimi[ii Patriarhiei atâta timp

cât inten]iile lor au alte scopuri. Despre rela]ile mele
cu reprezentantul bisericii Patriarhiei de la Bucure[ti
de aici din Stockholm, doresc s` mentionez c`
deoarece este vorba de dou` biserici cu jurisdic]ii
diferite, adrese diferite, ocaziile de a avea tangen]`
direct` sunt inexistente. Acest fapt, însã, nu exclude
sentimentele pe care eu sper c` le men]inem
reciproc unul fat` de cel`lalt [i anume: dragoste
cre[tineascã, stim` [i respect.

S.C.: A]i constatat c` în ace[ti  aproape 14 ani  de la
c`derea regimului comunist atitudinea autorit`]ilor
române [i a ambasadei s-a schimbat fa]` de Biserica
Ortodox` Liber`? Pute]i spune c` sunte]i apreciat în
aceia[i m`sur` ca reprezentantul Patriarhiei din
Bucure[ti?

G.B.: D-na Constantinescu, c` atitudinea
autorit`[ilor române [i a ambasadei s-a schimbat,
sau nu s-a schimbat fa]` de biserica noastr`, nu pot
s` m` pronun] în totalitate, îns` doresc s` subliniez
faptul c` reprezentan]ii Ambasadei Române sunt
înainte de func]ii, titluri [i pozi]ii sociale, oameni la
fel ca dvs [i mine. Deci, dup` cum cred c` [ti]i, omul
este liber s` decid`, unii sunt credincio[ii, unii sunt
agnostici, unii cred în Dumnezeu, al]ii în Buddha sau
Hare Krisna, deci fiecare om e liber s` aleag` unde
dore[te s` fie într-o duminic`. Cum am mai spus,
poarta bisericii noastre este deschis` tuturor acelora
ce doresc s`-i treac` pragul.
Pot aminti faptul c` [i Excelenta Sa Domnul
Ambasador Adrian Constan-tinescu, dup` numirea
ca Ambasador la Stockholm, a vizitat biserica
noastr` împreun` cu reprezentan]ii Ambasadei.
În ceea ce prive[te aprecierea mea,  în aceea[i
m`sur` ca [i a reprezentantului Patriarhiei din
Bucure[ti, nu pot s` [tiu, îns` faptul c` biserica
noastr` este trecut` pe Webul Ambasadei al`turi de
celelalte parohii apar]in`toare Patriarhiei de la
Bucure[ti, consider totu[i o apreciere, cu toate c`
Biserica noastr` se afl` sub jurisdic]ia Patriarhiei
Ecumenice din Constantinopol.

S.C.: Considera]i c` actualul ambasador al României
din Stockholm arat` interes asocia]iei FR~}IA, care
activeaz` pe lâng` Biserica Ortodox` Liber`?

G.B.: A[a cum am mai amintit, Excelen]a Sa a
participat la slujbele religioase, îns`, cu p`rere de
r`u, la activit`]ile asocia]iei nu a participat personal,
în schimb am fost onora]i cu prezen]a Deta[atului
Cultural [i D-[oara Consul, dar sper`m c` pe viitor
va ar`ta mai mult interes.

S.C.: Cum considera]i c` ar trebui s` fie atitudinea
autorit`]tilor  române fa]` de B.O.L ?

G.B.: Nu [tiu cum ar trebui s` fie atitudinea
autorit`]ilor române  fat` de B.O.L., îns` ceea ce pot
s` amintesc este faptul c` din anul 1986 sunt preot al
acestei biserici [i menirea mea a fost  [i va fi de ai
sluji  cu  credin]` lui Dumnezeu [i oamenilor. Am
f`cut  cât mi-a stat în putin]`, prin înfiin]area acestei
biserici, s` p`strez unitatea între români, s`
transmitem pe mai departe urma[ilor no[tri credin]a,
cultura [i tradi]iile neamului nostru românesc, aici pe
p`mântul Suediei. Faptul c` avem un Iconostas
Românesc [i dorin]a enoria[ilor de a ridica o
Biseric` Româneasc` [i un Centru Cultural [i Social,
cred c` atitudinea autorit`]ilor române ar trebui s`
fie altfel fa]` de biserica noastr`.

S.C.: Mai dori]i s` ad`uga]i ceva?

G.B.: La ceas Tainic [i Sfânt, de Crãciun [i Anul
Nou, s` v` înso]easc` ur`rile noastre de s`n`tate,
mul]umire sufleteasc` [i împliniri.
Hristos s-a N`scut! An Nou fericit, mai bun, cu
bucurii, plin de soare [i lini[te sufleteasc`.
La mul]i ani !                        ✩


